
 

 „Să vă iubiţi unul pe altul! Precum Eu v-am iubit pe voi, aşa şi voi să vă iubiţi unul pe altul!”  (Ioan 13,34) 
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Evanghelia si Apostolul 

În Duminica a 27-a după Rusalii 
se citesc: Apostolul de la Efeseni 
6, 10-17 şi Evanghelia de la  Luca 
13, 10-17 (Vindecarea femeii 
gârbove). 

În această zi sărbătorim pe : 
Sfânta Muceniță Filofteia de la 
Curtea de Argeș; Cinstirea Icoanei 
Maicii Domnului din Vladimir-Seli-
gersk; Sfântul Ierarh Ambrozie, 
Episcopul Mediolanului. 

Sinaxar 

i învăţa Iisus într-una din sinagogi 
sâmbăta. Şi iată o femeie care avea 

de optsprezece ani un duh de neputinţă 
şi care era gârbovă, de nu putea să se 
ridice în sus nicidecum; Iar Iisus, văzând
-o, a chemat-o şi i-a zis: Femeie, eşti 
dezlegată de neputinţa ta. Şi Şi-a pus 
mâinile asupra ei, şi ea îndată s-a în-
dreptat şi slăvea pe Dumnezeu. 

(Lc. 13, 10-13)  
      
     „Membrii Bisericii sunt asemenea unei 
vii. Ei sunt sădiți cu rădăcinile credinței și 
făcuți să crească de vlăstarele smereniei… 
Domnul a așezat în Biserică un turn de 
apostoli, prooroci și doctori, gata să apere 
pacea Bisericii, și a săpat în jurul ei când a 
eliberat-o de sub povara neliniștilor lumești. 
Nimic nu împovărează mintea mai mult 
decât preocuparea pentru lume și setea 
după bogăție ori putere. 
     O pildă a acestei lucrări a Domnului se 
află în pericopa despre femeia care avea 
de optsprezece ani un duh de neputinţă şi 
care era gârbovă, de nu putea să se ridice 
în sus nicidecum. De fapt, sufletul ei era 
gârbovit, neavând harul dumnezeiesc, adi-
că era plecat către foloasele pământești. 
Iisus a văzut-o și i-a vorbit, iar ea de-ndată 
a lepădat cele pământești. Cei de față la 

vindecare erau și ei împovărați de aceleași 
păcate, iar lor Iisus le-a spus următoarele 
cuvinte: veniţi la Mine toţi cei osteniţi şi îm-
povăraţi şi Eu vă voi odihni pe voi (Mt. 11, 
28). Sufletul acelei femei a început să re-
spire din nou și s-a înălțat precum o vie 
care a fost curățită și în jurul căreia a fost 
săpat pământul.” 
 

(Sfântul Ambrozie al Milanului) 
 

     „Iată o femeie care avea de optspre-
zece ani un duh de neputinţă şi care era 
gârbovă. Starea sa poate fi de mare folos 
duhovnicesc celor care înțeleg că trebuie 
să culegem cele folositoare din fiecare 
colțișor. Prin ceea ce se petrecuse cu ea, 
vedem că diavolul capătă uneori putere 
asupra unor persoane care cad în păcat și 
care nu se mai străduiesc să viețuiască în 
fapte cucernice. Acela ce este stăpânit de 
diavol, se îmbolnăvește de boli trupești 
pentru că pe diavol nu-l încântă nimic alt-
ceva chinurile și cruzimile… Osânditul dia-
vol este pricina bolilor din trupul oamenilor, 
numai că mărturisim că Adam a greșit el 
însuși prin fapta sa și, prin aceasta, trupul 
nostru a devenit predispus slăbiciunilor și 
stricăciunii.” 
 

(Sfântul Chiril al Alexandriei) 

S 
Vindecarea femeii gârbove 

7 Decembrie 2014 
Publicaţie săptămânală pentru întărire sufletească  †  Anul V, Nr. 40 (198)   

Sfânta Muceniță Filofteia de la  
Curtea de Argeș  

 

S-a născut pe la începutul veacului al 
XIII-lea în orașul Târnovo (Bulgaria). I s-
a dat din botez numele Filofteia, care în 
grecește înseamnă "iubitoarea de Dum-
nezeu. De la mama sa, ea a deprins dra-
gostea de Dumnezeu și de aproapele, 
faptele de milostenie, rugăciunile și pos-
tul și alte virtuți. Murind mama ei, tatăl s-
a recăsătorit. Între îndatoririle pe care 
mama vitregă le-a dat Filofteii se număra 
și aceea de a duce tatălui său hrană la 
câmp. Pe drumul spre țarină, adeseori 
întâlnea oameni săraci, cărora copila le 
dădea din mâncarea tatălui său. Întâm-
plându-se acest lucru de mai multe ori, 
tatăl rămânea fără hrană îndestulată. 
Întrebându-și soția ce se întâmplă cu bu-
catele, aceasta i-a răspuns că ea îi trimi-
te cele trebuincioase, dar că Filofteia îm-
parte mâncarea la săraci. Tatăl a ur-
mărit-o și, văzând cum Filofteia împărțea 
săracilor din mâncarea pe care trebuia 
să i-o aducă, a scos securea pe care o 
purta la brâu și a aruncat-o asupra fetei. 
A rănit-o grav la un picior. Filofteia, în 
vârstă de numai 12 ani, și-a dat viața în 
mâinile Domnului. Moaştele ei se păs-
trează la Mănăstirea Curtea de Argeș. 

Vietile sfintilor 

Duminica a 27-a după Rusalii 

http://www.facebook.com/parohiapoienita
http://poienita.iasi.mmb.ro/
mailto:parohia.poienita@yahoo.ro
http://poienita.iasi.mmb.ro
mailto:parohia.poienita@yahoo.ro
http://www.facebook.com/parohiapoienita
http://www.doxologia.ro/apostol/ap-fapte-9-32-42
http://www.doxologia.ro/evanghelie/ev-ioan-5-1-15
http://poienita.iasi.mmb.ro/2436-viata-crestina
http://poienita.iasi.mmb.ro/2436-viata-crestina


 

 2 

Publicaţia „Viaţa Creştină” este editată şi distribuită 
gratuit de Parohia Sf. Arh. Mihail și Gavriil - Poieniţa 

    Adresa: sat Hârtoape, com. Vânători, jud. Iași 
    Pr. Marius Ionuţ Tabarcea | Tel. 0745 77 64 56 

mail: parohia.poienita@yahoo.ro | web: poienita.iasi.mmb.ro 
www.facebook.com/parohiapoienita 

 

Reporter: Să facem cunoştinţă! 
Gabriela: Tata, Neculai, are 52 de ani, mama, 
Georgeta, are 48. Iar noi suntem: Rebeca – 26 
ani, preoteasă, absolventă a Facultăţii de Mate-
matică, Universitatea „Lucian Blaga” din Sibiu; 
Ligia – 24 ani, pictoriţă, absolventă a Facultăţii 
de Arte plastice, Universitatea de Artă „George 
Enescu” din Iaşi; Cornel – 23 ani, web de-
signer, absolvent al Facultăţii de Economie, 
Universitatea „Alexandru Ioan Cuza” din Iaşi; 
Gabriela – 22 ani, studentă în anul IV la Facul-
tatea de Medicină şi Farmacie din Iaşi, specia-
lizarea Asistenţă Medicală Generală; Estera – 
21 ani, studentă în anul III la Facultatea de 
Farmacie în cadrul Universităţii de Medicină şi 
Farmacie din Iaşi; Silvia – 19 ani, studentă în 
anul I la Facultatea de Psihologie şi Ştiinţe ale 
Educaţiei din Iaşi, specializarea Pedagogia În-
văţământului Primar şi Preşcolar; Mihaela – 17 
ani, elevă în clasa a XII-a la Liceul Teoretic 
Roznov; Cristiana – 16 ani, elevă în clasa a X-a 
la Colegiul Naţional Petru Rareş din Piatra 
Neamţ; Iuliana – 14 ani, elevă în clasa a VIII-a 
la Liceul Teoretic Roznov; Paula – 11 ani, elevă 
în clasa a V-a, Liceul Teoretic Roznov; Emilian 
– 8 ani, elev în clasa a II-a, Liceul Teoretic Roz-
nov; Matei – 6 ani, elev în clasa 0, Liceul Teo-
retic Roznov; şi Andrei – 3 ani. 
R: Cum e să trăieşti într-o familie cu atâţia 
fraţi? Nu vă certaţi între voi? 
G: Nu. Este şi frumos, dar este şi greu uneori. 
E frumos când ne adunăm toţi la masă, când 
stăm toţi împreună şi facem ceva, cântăm, de 
exemplu. Este şi greu, că trebuie să muncim, 
ca să ne câştigăm pâinea. 
R: La şcoală nu vă priveau ciudat, fiind mai 
mulţi fraţi decât media? 
Estera: Eram mulţi, dar colegii s-au obişnuit cu 
noi în timp. Ştiau că suntem fraţi şi semănam 
între noi. 
R: Cum vă înţelegeţi între voi, nu vă certaţi 
pe lucruri? 

E: Ne mai şi certăm câteodată, dar încercăm 
să ne înţelegem până la urmă. 
R: Cum v-aţi simţit azi la premiere şi oferi-
rea distincţiei patriarhale? 
Cristiana: Foarte bine ne-am simţit. Nu ne 
aşteptam chiar la atât, dar… 
Matei: Bine! 
R: Doamnă şi Domnule Popa, dumneavoas-
tră aţi crescut în familii cu mulţi fraţi? 
Neculai Popa: Noi am fost patru fraţi. 
Georgeta Popa: În familia mea am rămas şase 
fraţi. Mama a născut zece copii, dar patru fraţi 
au murit de mici. 
R: Aţi simţit vreodată o greutate, v-au venit 
gânduri de felul „mai vine un copil, e prea 
mult”? 
NP: Asta a fost exclus. Prima fiică, Rebeca, s-a 
născut în 1988, la Bucureşti. Aveam 26 de ani, 
iar soţia avea 22 ani. În viaţă, dacă ai ţeluri, nu 
te mai uiţi la mărunţişurile de pe margine. Noi 
am stabilit de la bun început: pe toţi copiii pe 
care Dumnezeu ni-i va dărui, noi îi primim. Şi 
atunci am mers fără probleme. Totul devine 
normal. Un copil nu era o noutate deosebită 
neapărat, ceva care să ne surprindă negativ. 
Niciun copil nu vine să sărăcească. Toţi au 
venit cu binecuvântarea lor şi ne-au îmbogăţit. 
Când aveam mai puţini copii, eram mai săraci! 
Când s-au înmulţit copiii, ne-am îmbogăţit şi 
noi. 
R: Lumea spune că e nevoie de mulţi bani 
ca să creşti un copil. Cum vă descurcaţi din 
acest punt de vedere? 
NP: Ai nevoie de bani, dar… nu e Dumnezeu 
sărac! L-a pus cineva pe Dumnezeu la încer-
care şi L-a găsit sărac? Nu-i Dumnezeu sărac! 
Dumnezeu e bogat, îţi dă – nu ştim noi cere cât 
ştie Dumnezeu să dea. Că Dumnezeu nu e un 
ageamiu, e împărat. El nu dă cu leţcaia, dă cu 
tolba. Şi n-ai de ce să te temi. 
R: V-aţi simţit vreodată discriminaţi sau 
priviţi ciudat pentru că aveţi atât de mulţi 

copii? 
NP: Când ne-am mutat în Roznov, aşa eram 
priviţi în primă fază. Dar situaţia s-a redresat 
imediat ce au văzut că copiii merg la şcoală, iau 
coroniţă, zic: „Sărut-mâna!”. Toţi au început să-i 
îndrăgească şi s-a schimbat imaginea rapid. A 
fost doar primul impact mai dificil, situaţia s-a 
schimbat imediat. Când văd realitatea, oamenii 
nu mai cred în idei preconcepute. Oricum, eu 
niciodată nu m-am simţit umilit în faţa celor care 
la un moment dat s-au mirat că avem mai mulţi 
copii. Eu mă uitam la astfel de persoane ca la 
nişte oameni care încă nu înţeleg. Mi-era mie 
milă de ei. Pentru că ştiam la ce sfârşit ajung 
majoritatea… Cei cu un copil, le-a plecat co-
pilul, sau cine ştie ce s-a întâmplat şi acum îşi 
plâng singurătatea. 
R: Mulţi tineri din ziua de azi spun mereu că 
nu sunt pregătiţi pentru căsătorie, nu sunt 
pregătiţi pentru a avea copii… ce le-aţi 
spune acestora? 
NP: N-ai ce să te pregăteşti! Singura noastră 
datorie este să ne lăsăm în mâna lui Dumnezeu 
şi să primim toate câte ne dă El. Ce să pregă-
tim noi? „Doamne, stai că nu-s gata, mai 
aşteaptă-mă să-mi iau pantofi, să am cu ce mă 
duce la Maternitate!”? 
R: Doamnă Popa, copiii dumneavoastră se 
înţeleg bine; aţi făcut ceva special pentru a 
nu fi egoişti? 
GP: Nu ştiu. Cred că totul a venit de la sine, ei 
fiind într-o familie… N-am avut probleme cu ei. 
Întotdeauna când venea cel mic, acela era cel 
mai aşteptat, cel mai îndrăgit, nimeni nu se 
gândea că de-acum i se va împuţina ceva, va 
pierde ceva, nu va mai fi băgat în seamă; din 
contră, toţi se bucurau când mă întorceam de la 
spital cu cel nou-născut. 
R: Care ar fi calitatea esenţială a unui 
părinte? 
GP: Trebuie să fie el însuşi exemplu pentru 
copilul lui. Degeaba vorbeşti, vorba fără faptă 
nu e nimic. 
R: Cum le câştigaţi şi le păstraţi încrederea? 
Cum menţineţi relaţia aceasta stabilă cu 
copiii de-a lungul timpului, chiar şi în pe-
rioada lor dificilă de dezvoltare, la adoles-
cenţă? 
GP: E o parte mai sensibilă. Cred că nu re-
uşesc întotdeauna să fac faţă, să mă-mpart 
pentru fiecare, dar asta o înţeleg şi ei. Mi-au 
mai reproşat asta din când în când; dar mereu 
învăţăm, mereu ne străduim. 
R: Cum v-aţi gândit să îi ajutaţi să depăşea-
scă problemele specifice adolescenţei? 
GP: Când nu am reuşit să fiu acolo pentru ei, ei 
au ştiut ce să facă. Nu au venit cu toate proble-
mele la mine, ci şi-au găsit fiecare şi câte un 
duhovnic bun. Contează foarte mult să fie copiii 
îndrumaţi către un duhovnic bun. Sunt lucruri 
pe care poate ei nu le pot spune părinţilor, 
trebuie să fim conştienţi de asta. Dar, cu un 
duhovnic bun, în faţa căruia se pot deschide şi 
care ştie să le dea un sfat bun, trec cu bine 
peste toate. 
R: Ce este diferit la voi faţă de familiile în 
care este doar un copil ori maximum doi? 
Ligia: Am învăţat să împărţim totul, am avut cu 
cine să ne jucăm, nu ne-am simţit singuri nicio-
dată. 
Cristiana: Ne ajutăm unii pe alţii la şcoală cu 
temele, cei mai mari îi ajută pe cei mai mici. Noi 
nu am avut nevoie de meditaţii, cum au nevoie 
copiii din familiile cu un singur copil. 
Emilian: Putem să ne jucăm împreună şi nu ne 
plictisim! 
 

(Sursa: Stiripentruviata.ro) 

Cum e să trăieşti astăzi 
într-o familie cu 13 copii? 
Neculai şi Georgeta Popa din localitatea Roznov, judeţul Neamţ, sunt 
părinţii unei familii cu 13 copii. De sărbătoarea Sfintei Parascheva, la 
Iaşi, ei au primit înalta distincţie Ordinul Patriarhal „Sfinţii Martiri Brân-
coveni” pentru bucuria cu care au acceptat şi întâmpinat viaţa în familia 
lor şi pentru jertfa constantă depusă în creşterea copiilor lor.  
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